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Ob drugem
kongresu KPS

Naše ljudske množice, ki so boje
vale pod vodstvom naše Partije 
osvobodilni boj in že tri leta v tek
movalnem duhu grade socialistično 
domovino, lotijo in se zavedalo, 
da je vodilna vloga naše KPJ odlo
čilna za dosego socialistične druž
bene stvarnosti v naši domovini■ 
Ljubezen, zaupanje in zvestobo do 
naši’ Partije prikazuje zavestno izvr
ševanje od nje postavljenih nalog, to 
je prikazalo predlcongresno in ko n? 
grešno tekmovanje za V- kongčes

Pred IV. kongresom SKOJ-a in LMS

S tekmovanjem se pripravljajo 
mladinci in SKOJ-evcf na svoj skupni

kongres

Sekretar CK KPS tov. Miha Marinko

KPS, v katerem so naše ljudske mno
žice podvojile vse svoje* ustvarjalne 
sile za čimprejšnjo dosego in preko 
račanje letnega in s tem tudi petlet
nega planu, v ici ustvariatni borbi, 
So v času tekmovanja za II. kongres 
KPS mnogi naši delovni kolektivi 
že dosegli svoj letni plan, tako n. pr 
pri nas apnenica »Rdeča zvezda« v 
Solkanu in tovarna cementnih izdel
kov v Anhovem. Delovni kmetje se 
vključujejo v kmečke obdelovalne in 
potrošniške zadruge, ustanavljajo 
nove obdelovalne zadruge kot n. pr• 
v zadnjem času v Šmartnem. Uvrstili 
so se med borce za boljši hektarski 
donos, pospešili gradnjo zadružnih 
domov, kjer so napravili, v tem času 
okoli 120.000 prostovoljnih delovnih 
ur- Vsa ustvarjalna dejstva govore
— pričajo in kažejo zgled našim 
bratom onstran naših krivičnih meja 
kakor tudi vsem tistim, ki še vedno 
ječe pod okovi imperializma, kako 
gradi svobodno ljudstvo pod vodi 
stvom naše Partije in njenim CKjem.
— Ni je sile, Id bi mogla odtegnitt 
naše ljudske množice, vključene 
Ljudski fronti, od edino pravilne poti, 
od poti naše Partije, avantgarde de
lovnega ljudstva in njenega CK-ja.

Kongres KPS, na katerega je po 
slala naša Partila svoje najboljše 
borce za socializem, bo kritično ori
sal ogromno ustvarjalno delo naše 
Partije, tako v predvojnem času. v 
času naše ljudske revolucije in po 
vojnem času ter nakazal smernice 
bodočega dela w gradnji srečnejših 
in lepših dni. II- kongres KPS bo 
sprejel program, v katerem nam bodo 
nakazane konkretne naloge v naši 
ožji domovini Ljudsld republiki Slo 
veniji, s katerim bomo' skupno 
ostalimi bratskimi republikami uress 
ničevali program V- kongresa KPJ 
nakazal nam bo konkretno delo 
borbi za gospodarski in kulturni dvig 
naše domovine.

Lahko smo ponosni, da imamo 
tako Partijo, ki pod vodstvom našega 
voditelja in učitelja tov. Tita, dosled
nega borca načel Marksa, Engelsa in 
Stalina, med prvimi korakamo pod 
vodstvom SZ v borbi za demokra
tičen mir, za socializem v naši državi 
in s tem tudi drugod-

Po odloku CK SKOJ a in CS LM-J 
se bo dne 15. decembra 1948 vršiD 
skupni Kongres SKOJ-a in, LMJ v 
Beogradu. Na la Kongres se vsa mla
dina Jugoslavije pripravlja s tekn$>- 
vanjem na vseh sektorjih dela.

Tudi mladina našega okraja je k 
temu resno pristopila. Posamezni ak
tivi so si postaviLi načrte in razne 
obveznosti, ki jih bodo izvršili do 
skupnega Kongresa Da bi to tekmo
vanje bolje potekalo, je Okrajni se-

kretarijat LMS seatavil sedemčlan
sko tekmovalno komisijo, ki ima na
logo neposredno voditi to tekmova
nje, imeti! evidenco nad izvršenimi 
obveznostmi, skrbeti za podelitev na
grad in pohval najboljšim aktivom.

Najboljšo iniciativo je v tem po
gledu pokazal aktiv LMS Kromberg. 
ki je sestavit svojo tekmovalno ko 
misijo, katera razvija tekmovanje 
po grupah in je uvedla tudi prehod
no zastavico za najboljšo grupo.

Prva poročila o poteku tekmovanja
Naši mladinski aktivi niso sprejeli 

obveznosti samo na papirju, temveč 
jih s tekmovalnim duhom tudi do
sledno izvajajo. O tem kam pričajo 
že prva poročila.

Aktiv Destilacije v Ajdovščini je 
času tekmovanja za skupni Kon- 

'res SKOJ-a in LMJ izvršil 350 de- 
ovnih ur pri gradnji zadružnega do
ma. Svoje članstvo’ je 100 odstotno 
vključil v strokovni tečaj in znatno 
izboljšal tudi politični študij.

Aktiv pri Podjetju za ceste LRS 
je opravil 400 prostovoljnih delovnih 
ur. Mladino je zainteresiral, da se 
100 odstotno udeležuje političnega 
študija. Predvojaške vzgoje se pri 
tem podjetju udeležuje tudi 90 odst. 
mladine, ki ni obvezna po zakonu. 
Sten-čas menjajo tedensko in so do
pise kvalitetno izboljšali. Tudi po’ pi
sarnah so uvedli brigadni sistem 
dela.

Mladina v tovarni Anhovo je izvr
šila 480 prostovoljnih delovnih ur za 
dosego tovarniškega plana. Znatno so 
dvignili teoretični študij. Svojo prvo 
obvezo so povečali za 1290 prostovolj
nih ur, ki jih bodo opravili do 13. de
cembra. V organizacijo so pritegnili 
prav vso mlndinb, ki je zaposlena •* 
tovarni.

Kmečki aktiv v Podragi je izvršil 
90 prostovoljnih delovnih ur in

tem času očistil 3000 komadov opeke 
za gradnjo zadružnega doma. Udelež
bo pri študiju je dvignil za 30 odst. 
Zelo dobro se je izkazal pri volitvah 
AFŽ, kjer je mladina v celoti poma
gala našim ženam.

Aktiv LMS v Solkanu je svojo ob
vezo že izpolnil za 80 odst. 314 ur so 
solkanski mladinci opravili na gradi- 
lišču Nove Gorice in 492 ur pri raz
nih delih. S študijem so pričeli v 
vseh delavskih aktivih. Ustanovili so 
tudi dramsko družino, ki vadi igro 
»Hidrocentrala«.

Kmečki aktiv Kromberg pa je s 
svojo obvezo že prekoračil za 10 od
stotkov. Opravil je 550 prostovoljnih 
delovnih ur pri gradnji Nove Gori
ce, sečnji lesa in popravilu poti.

Mladina pri podjetju »Lipa« \ 
Ajdovščini je izvršila 3870 prosto-- 
voljnih delovnih ur za izpolnitev pla
na lastnega podjetja. Izboljšala je 
tudi študij tako po udeležbi kot uo 
vsebini.

Na pobudo Okrajnega sekretaria
ta LMS so' ti aktivi te svoje obvezno
sti za IV. kongres SKOJ-a in LM.) 
še povečali in gotovo jih bodo še 
prekoračili, ker hočejo z delom do
kazati, da je naša mladina res zrela 
za spojitev s SKOJ-evsko organiza
cijo.

izvoljene se smatrajo delegati, ki so 
dobili največje število glasov. V slu
čaju, da dobita 2 kandidata enako 
število glasov je lahko zaradi pred
videnega števila voljen samo eden, so 
glasovanje ponovno izvede z dviga- 
jem rok (samo njih dveh in sicer 
ajprej za enega nato za drugega). 

Izvoljen je oni, ki dobi večje število 
glasov.

Zapisnik se vodi v treh izvodih-. 
Kn izvod obdrži osnovna organizaci
ja v svojem arhivu, drugi izvod se 
pošlje višjemu vodstvu okrajnemu 
sekretariatu LM najkasneje tri dni 
po izvedbi volitev, a tretji izvod se 
da izvoljenim delegatom, kot polno
močje za udeležbo na okrajni kon
ferenci, to se pravi, da nosilec zapis
nika je obenem vodja vseh delega
tov iz osnovne organizacije.

Vsak izvod zapisnika podpiše, za- 
>isnikar, overovatelja zapisnika, se
kretar grupe SKOJ-a in predsednik 

LM.

Navodila za izvajanje predvolivnih in votivnih 
sestankov, votivnih konferenc ter volivni postopki
Grupe SKOJ-a in aktivi LM, mo

rajo imeti skupne predvolivne se
stanke najmanj 7 dni pred svojo vp
livno konferenco. Na teh sestankih 
je treba predelati resolucije IV. kon
gresa SKOJ-a, po poročilu CK SK
OJ-a, govor tov. Tita in Djilasa. 
preučiti vsa navodila in izdelati kon
kretne naloge v zvezi z volitvami v 
dotični organizaciji Poleg tega je 
treba na teh sestankih kontrolirati 
izvršitev sprejetih obvez, analizirati 
udejstvovanje organizacije v tekmo
vanju in postaviti nadaljnjo naloge 
v pripravah za Kongres.

Na skupnem sestanku grupe SK
OJ-a in aktiva LM se volijo delegati 
za okrajno konferenco. Od i. do 20. 
novembra morajo imeti vse osnovne 
organizacije volivne konference s 
sledečim dnevnim redom:

1. volitve delovnega predsedstvu, 
zapisnikarja, dva overovatelja zapis
nika in kandidacijsko komisijo.

2. Poročilo o delu grupe SKOJ-a in 
aktivu LM.

Konferenco vodi delovno predsed
stvo. Pismeno poročilo o delu grupe 
SKOJ-a in aktiva LM |K>da sekretar 
grupe SKOJ-a in predsednik aktiva 
I.M. Poročalo mora analizirati stanje 
in problem oruganizacije. Prav po
sebno nuj se dotakne dela v organi
zaciji v popularizaciji in izvajanju

sklepov V. kongresa KPJ ter. o spo
jitvi SKOJ-a in LM.

V kandidacijsko komisijo se volijo 
od 3 do 5 članov z javnim glasova 
njem. Število kandidatov, ki jih pred
laga kandidacijska komisija mora 
biti dvakrat tolikšno kot jih voli do 
tična organizacija.

Kandidacijska komisija nima prn 
vice predlagati s svoje srede mko 
gar za kandidata. Predlagatelj kan 
didatne liste pove kratek življeiTje- 
pis vsakega predlaganega kandidata. 
Predlog kandidatne liste se da na 
razpravljanje. Vsak član ima pravi 
eo predlagati novo listo ali zamenja 
vo poedincev, toda proti obrazložit
vi. Vse predlagane kandidate konfe
renca potrdi posamično z navadno 
večino glasov potom dviganja rok. 
Ko se kandidate potrdi, se njihova 
imena napišejo na vidnem mestu in 
se razdelijo listki. Na teh listkih čla 
ni napišejo imena onih, ki jih želiji 
za delegate.

Volitve se vršijo s tajnim glasova 
njem. Glasuje se tudi lahko za ene
ga člana, ki ni na kandidatni listi. V 
kolikor nekdo glasuje za več dele
gatov kot ima organizacija pravico 
voliti sc priznajo samo prvi na listi

Štetju glasov imajo pravico priso
stvovati vsi člani. Rezultati se obja
vijo takoj po izvršenem štetja. Za

uktiva

Volitve delegatov in 
priprave za kongres 
naj spremlja močno 

aitacijsko delo
V gornjih navodilih so navedeni 

vsi postopki za predvolivne m voliv- 
nc sestanke ter volivne konference.

Pri teh volitvah sc morajo vseka
kor odpraviti pomanjkljivosti, ki so 

pojavile ob volitvah zn |V. kon
gres SKOJ-a. Te pomanjkljivosti so 
se odražale predvsem v nezadostnem 
tolmačenju sklepa naše Partije o 
združitvi SKOJ-a in LMJ Mladinske 
irganizacije je treba utrjevati, raz

širiti, pripraviti mladino na spojite.v 
n postaviti široke, trdne temelje 
■notni organizaciji.

Volivni sestanki nuj imajo povsem 
delovni značaj. Pregleda naj se uspe
he predkongresnega tekmovanja, 
kmečke, delavske in šolske mladine. 
Priprave pred volitvami in pred Kon
gresom samim mora spremljati moč
na agitacija: napisne akcije, parole, 
grafikoni, posebne izdaje sten-časov, 
slike Tita, Kardelja. Tole Ribarja in 
drugih voditeljev, ki morajo zavzeti 
najvidnejša mesta. Po asfaltirani ce
sti od St. Vida preko Ajdovščine do 
Solkana in dalje do Dolharja naj se 
pišejo velike parole v smislu, skup
nega Kongresa. Kino-dvorane, kul
turni, zadružni in mladinski domovi, 
posebno pa delavnice v podjetjih; 
obratih in gradiliščili morajo biti 
svečano okrašene.

Na predvolivnih in volivnih sestan
kih naj se predelujejo resolucije IV. 
kongresa SKOJ-a, govori 'l ita in Dji- 
lasa ter poročila ( K SKOJ-a na Kon
gresu. Posebnega poudarka naj se da 
popularizaciji organizacije SKOJ-a, 
kateri je Prezidij Ljudske skupščine 
PLllJ podelil orden »Narodnega he
roja«.

Od dobre -agitacijske priprave, je 
odvisna tudi udeležba na volitvah, ki 
mora vsekakor biti 100 odstotno.

Vartija nas je vodila 
v borbi, Vartija nas vodi 

v 'delu za socializem!
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Izpolnjujejo se obveznosti dane za 
iasa narodne osvobodilne borbe

Z urc<R>o vlade FLRJ .vlade LRS 
ter navodili finančnega ministrstva je 
določeno, da se morajo še v tem 
letu, odnosno tekom tefla meseca 
popisati in registrirati vse obveznice 
3 o/o posojila Narodne osvoboditve 
dalje obveznice 5 % posojila Svobo
de ter vsa začasna potrdila, ki so se 
dajale mesto obveznic za isti namen 
in svrho.

Popis teh ohvcznic in potrdil sc žc 
in se še bo vršil do 27. novembra 1.1. 
Poskribeti moramo, da bo sleherni 
imetnik ‘teh obveznic in potrdil pra
vilno in pravočasno obveščen. Dolž* 
nost naših organizacij, posebno OF 
in Zveze borcev pa je, da ta popis za
jame sleherno vas. sleherno hišo ta
ko, da ne bo po terminu še naknad
nih prijav. To je naša dolžnost, dolž
nost napram onim, ki so pomagali 
Narodno osvobodilni borbi.

Res je, da se posojila niso vračala 
v enem letu po osvoboditvi, kakor 
je bila dana obveza na sami obvez
nici. Tudi je resnično, da se je tako 
naša, kakor tuja reakcija veselila na 
dejstvu, da se obveznosti niso izpol
njevale. Bila je trdno prepričana, da 
je bila takratna obveza in obljuba, 
povmtti posojilo samo trik in groba 
prevara našega zavednega ljudstva. 
Vedela je reakcija vseh barv. da smo 
bili takoj po končani vojni gospodar, 
sko na tleh, vedela je, da smo v fi
nančnih težavah; in pa računala, da 
so za nas obveze svetinje in da naša 
ljudska oblast skrbi za njih uresni* 
čenje, pa če jih danes ni mogoče 
uresničiti, tih uresniči jutri.

Neizpolnitev takih obvez bi zares 
pomenila prevaro ljudstva, ki je tako 
častmi dalo vse od sebe in toliko 
Žrtvovalo pa bodisi v krvi alj gmot- 
h<k da se uresničijo cilji. Saj je ne
šteto primerov, ko so naši ljudje dni; 
Znclijo liro, celo prodajal; zadnje ži- 
vince. samo da so gmotno podprli 
naje borce, naš narodno osvobodilni 
pbkiret, ki je pod vodstvom KP do
segel take častne uspehe.

6a se niso obveze izpolnile v ob
ljubljenem roku, so pa globlji vzroki. 
$am0 zamislimo se v stanje takoj 
PO ikončnni vojni. Razrušene in po
žgane Tasi, 'industrija na tleh. želez
niški naprave skoraj vse uničene, 
VržfČanje v domovino stotisočev iz- 
fjnoriccv, preseljencev, internirancev, 
ujetnikov, skladišča prazna, brez

obutve, oblek, prazne blagajne, izro
pan. kraji, valutna zmeda itd., itd., 
tako je bilo stanje in v tem ni b/lo 
misliti na povračilo posojil. Postaviti 
vprašanje, ali povrniti posojilo ali 
popraviti železniški tir ter s tem pre
prečiti lakoto v gotovih predelih na* 
še države, mislimo, da bi bilo odveč. 
In takih vprašanj na račun vračanja 
posojil je bilo dosti. Danes mora 
vsak trezno misleč človek priznati, 
da je naše državno vodstvo pravilno 
ravnalo, ko je čakalo na ugoden tre
nutek, da vrne ljudstvu to, kar mora 
dobiti. Sicer bi se moralo vršiti 
vračanje posojila že preje, letos spo
mladi, toda saboterskj nagibi bivših 
ministrov Lebranga in Žujeviča so to 
preprečili, kar pa se bo sedaj na
doknadilo.

Toda tudi ob tej priliki moramo 
omeniti zavednost našega ljudstva, 
hvaležnost naši Partiji in voditeljem, 
hvaležnost, ki se pokaže v tem, da 
nočejo registrirati teh obveznic, to
rej nočejo imeti osebnih koristi ter 
te obveznice poklanjajo našim mno
žičnim organizacijam, naši Partiji 
ali pa državi.

Odklanjajo povrnitev posojila z 
izjavami, češ, dal sem takrat, da 
podprem narodno osvobodilno borbo 
in ker je bila to moja častna nalo
ga. danes pa, ko vidim, da so se 
uresničili cilji te veličastne in v 
slovenski zgodovini edinstvene bor* 
be in da se tudi še nadalje uresni
čuje volja ljudstva, odklanjam vsako 
povrnitev, ker bi se s tem pokazal 
nehvaležnega napram državi in KP.

Kako naj primerjamo te patriote 
z onimi zapeljanci po Banjšici, ki 
se nočejo vpisati v državljansko 
knjigo. Je ni primere, kajti ti zape
ljanci služijo lahko samo v posmeh 
našemu ljudstvu.

Tj so enaki onim, »ki še 'čakajo/, 
ki že čakajo tri leta, so enaki onim, 
ki že tri leta trobentajo in gobez- 
dajo vse, pa tudi najbolj neumne 
čenče, in prišepetavajo, samo da bi 
sejali nemir in nezaupanje

Toda zaman vsi poizkusi reakcio
narnih elementov, ker se dogaja 
prav nasprotno, kar oni proroku- 
jejo. Ponovni udarec, ki so ga pre
jeli, je prav ta. da danes izpolnju* 
jemo obljube m obveze, dane v ča
su Narodno osvobodilne bo be.

B. 1

Pripravimo se na uspešno čiščenje 
in škropljenje sadnega drevja

>ri&ki okraj ima zolo ugodne po- 
razvoj sadijereje. Testa so se 

Jnl sadje rejci tudi pridno poslu- 
i&M, vendar pa v splošnem naši 
jritnjb niiso polagal? dostii pažnje sad- 
6mil drevju, tako pri sajenju, kot pri 

rtOgl mladih dreves. Še manj pažnje 
Ira. so polagali, ko je začelo drevje 
rofjtiffl. Vse premalo so vodili borbo 
pfota raznim škodljivcem, ki so sadje- 
rejccm uničevali pridelek.

Da se prepreči škoda, ki so jo sadni 
vrtovii dosedaj trpeli od raznih zaje- 
dalccv, ki so pri nas že udomačeni 
ter pojavljajočega se ameriškega ka
parja (San Jose), je izšla uredba za 
obvezno čiščenje sadnega drevja. Za 
to je določen mesec november, ki je 
rtajbolj primeren, ker se tedaj razni 
šjtoijjljivci že pripravljajo za prezimo
vanje na suhih vejah na drevesu, ma
hu, kjer sii pripravljajo svoja gnezda.

Za naš okraj je določen teden či
ščenja in škropljenja sadnega drevja 
od 21. dio 28. novembra, za kar se 
mo rajno dobro pripraviti, da bo uspeli 
popoten.

KrrifcvnS ljudski odbori" in kmetijske 
zadriige naj takoj začno s pripravami, 
da bo ljudstvo pravočasno obveščeno 
in pravdno poučeno o vseli nalogah, 
ki nam jih uredba narekuje.

Vsem krajevnim ljudskim odborom je 
bila poslana okrožnica s potrebnimi 
navodili. Zastopniki KZ so bili obve
ščeni na Konferenci v Šempetru, kako 
je treba začeti z organizacijskimi pri

pravami. Treba je le pristopiti k delu, 
zainteresirati najboljše sadjcrejcc na 
vasi in zadolžiti učiteljstvo, da bo na 
za to sklicanih sestankih tolmačilo 
nujnost tega dela, da bo tako vsak 
član OF sodeloval pri tej akciji kot 
borec za večji hektarski donos, kot 
aktivist petletke, kot zavedni držav
ljan pohoda v socializem za zboljšanje 
življenjskega standarda ljudstva nove 
Jugoslavije.

Na vsaki vasi naj sc organizirajo 
ekipe pod vodstvom najboljših sad
jarjev, da bo vsako drevo pravilno 
očiščeno, dobilo pravilno obliko, da 
bodo vsa za razvoj in živi jen ie ne
godna ter od raka napadena drevesa 
posekana, takoj spravljena in zažgana.

V te ekipe in brigade je treba pri
tegniti vse mladince in mladinke, pio
nirje, člane Zveze borcev in sindika
tov, da bo očiščeno in razkuženo sle
herno sadno drevo tudi pri tistih dru
žinah, ki nimajo za to sposobne de
lovne sile. Pripraviti je treba vse 
razpoložljive nahrbtne in prevozne 
škropilnice, da bo čiščenju takoj sle
dilo tudi razkuževanje.

Za razkužilo bo poskrbela Okrajna 
zveza kmetijskih zadrug za vse kme
tijske zadruge, ki naj takoj javijo svo
je potrebe.

Ako bomo organizacijo pravilno iz
vodili, lahko pričakujemo v prihodnjem 
'letu ohilo zdravega okusnega sadja za 
domače potrebe in široko potrošnjo 
ter za izvoz na inozemski trg.

V Pod krasu 
ie zasvetila elekvrikm

O Podkraju nismo že dalj časa nič 
slišali kot to. da imajo mrtvo gradili- 
šče zadružnega doma■ Res je> da so 
morali gradnjo doma preložiti na prh 
hodnjo pomladi a v tem letu vseeno 
niso spali. Delali so neumorno pri 
elektrifikaciji svoje vasi, čeprav jim 
je prva grmlnja propadla.

V letošnji pomladi je ekipa DES'a iz 
Ajdovščine napravila nov načrt in 
delo sc ie takoj pričelo. Kmalu je bil 
dograjen daljnovod Col-Podkraj in 
tudi transformatorski postaja■ Kljub 
temu pa bi Podkrajci skoro ostali brez 
elektrike, čeprav bi imeli električni 
tok tik pod vasjo, ker v planu ie bila 
samo izgraditev daljnovoda. Obraio- 
vodja, iovariš Kcrševan ie to uvidel, 
prebrskal vsa skladišča in zbral ves 
potrebert materiali s katerim so stro
kovnjaki s sodelovanjem vseh zaved
nih vaščanov kaj kmalu elektrificirali 
vas-

Končno, 30. oktobra zvečer ie bila 
v Podkraju slovesna otvoritev• Stari 
ljudje so to saiatrali za,pravi čudež. 
Otroci so pozno v noč 'občudovali to 
luči l;i kljub viharju in dežju ne ugas
ne. Ob tej priliki sla predsednik KLO' 
la in obratovodja zbranemu ljudstvu 
prikazala velik pomen električne ener
gije na naši vasi■ Saj se balo ljudje 
vse lažje izobraževali. Čitali bodo ob 
svila elektrike napredne knjige, poslih 
šali radio itd. Tudi fizično delo jim bo 
olajšano, ker bodo z raznimi stroji de
lali na električni pogon, posebno pri

predelavi Usa- Tujci, ki so prej gospo
dovali na naši zemlji so skrbeli le, 
kako bi bolje izkoristili naše gozdova 
niso pa tamkajšnjemu ljudstvu nudili 
nituike prosvetljenosti, ker so se za
vedala da zaostale ljudi lažje izkorh 
ščajo■ Naša ljudska oblast pa skrbi za 
izobraževanje življenjskih pogojev de
lavnega ljudstva, da se čim prej dvig
ne iz zaostalosti-

Ob priliki te slavnosti so bili po
hvaljeni: Kobal Alojz, Kobal Anton, 
Bajc Anton, Ccbokclj Franc in Let 
s kov c c Vinko. Ti tovariši so se po
kazali izredno požrtvovalni pri clelr 
trifikaciji in res zaslužijo vse prizna
nje■ Pohvaljeni pa so bili nasplošno 
vsi delavci, ki so poleg obveznik plat 
nov pri lesni proizvodnji opravili še 
mnogo prostovoljnega dela pri elek
trifikaciji. 7.a njimi niso zaostajale 
niti članice A F7, ki so pri tem delu 
polnoštevilno sodelovale. Le majhno 
je število vaščanov, ki so ob tej po- 
piembni akciji stali ob strani- Upamo 
PUi da ne bo v prihodnji popiladi pri 
gradnji zadružnega doma niti enega, 
ki bi sc temu delu odtegoval.

Napačno bi bilo, da bi se Podkrajci 
nad doseženimi uspehi uspavali. Po
magajo naj še sosedniai vasem, da 
bo povsod čim prej zasijala cleklričt 
na luč- Zavdati se morajo vsi, da je 
elektrifikacija velik korak naprej v 
izgradnji petletnega plana.

Vaščan

Pripravimo se na sezona odkupa 
svinjskih kož

Mnogo smo že pisali o važnosti 
svijske kože za naše gospodarstvo. 
Dokazali smo. da svinjsko usnje sko
ro popolnma nadomestuje goveje 
usnje. To dokazujejo čevlji, katere 
prodajajo v vsej naši državi. Poseb
no primerno je to usnje za izdelavo 
sandal. Skoro. bo prišlo v promet 
tudi kromovo svinjsko usnje, izdelek 
naše »Industrije usnja, Vrhnika«. Nc 
smemo pozabiti tudi galanterijskih 
svinjin, kj smo jih porabili za tepe 
galonterjske izdelke za domačo po
trebo, kakor tudi velikih količin tega 
usnja, katere smo izvozili in dobili 
zanje prepotrebne devize.

Glede uporabe svinjske kože zn 
hrano smo že ponovno dokazovali, 
da je sestvina kože le klejasta snov, 
ki je kot hrana skoro brez vrednosti. 
Naši kmetje, posebno na Primor
skem, kjer ie bilo največ pomislekov 
in odpora zoper odiranje prašičev, 
so se prepričali no primerih, katere 
so imčii priliko sami v.deti, da je odi* 
ranje tudi v njihovem interesu, ker 
se topljena mast boljše konzervira. 
Špeh, 'kateremu je odrta koža. se 
preje in bolje presoli in dobro suši. 
Kože na njem pa nihče ne pogreša,

ker sc koža itak pred uporabo od
strani.

Tudi letos bodo dobili rejci, ki bo
do oddali svinjsko kožo. poleg de
narja tudj nakazilo za usnje. Usnja 
bo dobil vsakdo v približni vrednosti 
oddane svinjske kože. Za svinjsko 
kožo bo prejel producent bon za 
vezane cene. S tem bonom in raču
nom o oddani koži bo lahko kupil v 
določenih trgovinah usnje.

Organizacijo odkupa vodi tudi le
tos podjetje »Koteks«, ki ima v vseh 
okrajih svoje zbiralne centre, poleg 
teh pa po večjih krajih mrežo za 
zbiranje pooblaščenih kmetijskih za
drug.

Vse naše kmetsko ljudstvo in tudi 
ostale rejce opozarjamo na ugodno
sti, ki jih imajo, če bodo prašiče odr- 
I . Je pa tudi njihovo dolžnost na
pram ostalemu prebivalstvu, da to 
store, ker s temi kožami bomo letos 
še mnogo bolj kot do sedaj zadostili 
potrebam za obutvijo pri nas. Oni 

"pa, ki prašičev ne bodo odrli, bodo 
s tem pokazal', da so proti našemu 
gospodarskemu dvigu in izvršitvi 
plana. Prepričani pa smo, da takih 
med rejci ne bo.

Pri grških sirotah na Stari gori pri Gorici
Na ovinku nove ceste Solkan-Rafut 

-Šempeter ie bilo v nedeljo 7. no
vembra zelo živahno. Tu so se zbra
le žene in mladinke iz Rafnta, na
menjene na Starogoro h grškim si
rotam, Vsaka je imelo v roki koša
rico sadja in peciva s katero je raz* 
vselila uboge malčke. Na križišču so 
se jim pridružile še žene Rožne doli
ne s svojimi darovi in skupno so 
krenile proti Starigori.

V dvorani je požrtvovalne žene 
sprejelo 150 grških sirot v starosti 
od 2 do 7 let Zapele so najprej našo 
partizansko, nato še grško pesem, 
ki je zvenela tako jasno in obenem 
otožno, da ie slehero ženo ganila. 
Zavedale so se, da stojijo pred njimi 
otroci-sirote. katerih starši so padli 
z.a boljšo bodočnost Grčije. V tem 
času so se spominle tudi nn naše 
padle borce, ki so nam priborili svo
bodo, v kateri s hitrim tempom gra
dimo svojo socialistično domovino.

Pet grških žpna-vdov in dve uči-

teljici so nato otroke spremljale na 
dvorišče, kier so se veselo pridružili 
našim ženam, kj so imele za vsake
ga pdjazon besedo in maihert dar. 
Otroci in grške žene so ta darila 
sprejemali z veliko hvaležnostjo, saj 
so čutile, da jim naše žene to pokla
njajo z isto materinsko ljubeznijo, 
kot svojim lastnim otrokom.

Žene Rafute in Rožen doline so že 
pred prihodom teh otrok žrtvovale 
mnogo prostih ur. da s v domu pri
pravile vse potrebno zn sprejem gr« 
ških sirot. Sedaj pa obljubljajo sto
riti vse, kor ie v njihovi moči, do se 
bodo ti otroci počutili kot doma in 
jim vsaj delno nadomestile izgublje
no ljubezen padlih starišev.

Za slovo so malčki zaplesali ženam 
še kolo, nakar so odšle z zagotovi
lom, da jih ne bodo pozabile.

Lepo bi bilo. da bi se tudi žene 
Ajševice, Šempetra in drugih oko
liških vasi spomnile teh sirot novo
dobnega imperializma. B. M.
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Osma kmečke - Mekvalna zadruga 
v gofiškem okraju

V Šmartnem pri Kojskem v Brdih 
so se najboljši člani OF na vasi že 
deli časa pripravljali na ustanovitev 
kmečko-ol)defovalne zadruge. Njiho
vo prizadevanje za napredek kmetij
stva v Brdih ni ostalo brez uspeha.

Dne 30. oktobra se ie združilo v 
kmečko-obdelovalno zadrugo osem 
malih in srednjih kmetov, ki so vlo
žili svojo zemljo kot delež v zadru
go, kjer jo bodo skupno obdelovali. 
Obdržali so le potrel*no zemljišče 
za oliišnico. Vsaka družina bo lahko

redila zase eno ' rti če in pe
rutnino.

Novoustanov'! so ime*
novah po padlem ! >le Alliertu
Milošu, prvemu o ((anizatorju parti
zanskega gibanja ua zapadnem Pri
morskem, ki je padel v poletju 1942. 
leta na Banjški planoti.

Ta zadruga je že osma tovrstna v 
našem okraju. Najbolj so se izkazali 
Brici. Saj imajo do sedaj ustanovlje
ne že v Medani, Snežatnem, Humu. 
Cerovem, Neblem jn v Šmartnem

Gradilica zadružnih domov tekmujejo 
v čast H. kongresu KPS

Kljmb slabemu vremenu je delo 
na posameznih gradiliščih zadružnih 
domov v zadnjem času precej oži
velo. Kmečki delovni kolektiva in 
frontne brigade hočejo z delom do
kazati svojo predanost naši Partiji 
In njenemu vodstvu,' zato medseboj
no tekmujejo v čast 11. kongresu 
KPS.

Na ijiarsikaterem gradilnšču nale
tijo na težJkoče. predvsem v pomanj
kanju prevoznih sredstev, a z dobro 
voljo in požrtvovalnim delom tudi to 
ka j kmalu rešijo.

Danes lahko ugotavljamo, da je 
bilo na 33 gradiliščih do sedaj na
pravljenih nad 300.000 delovnih ur, 
od katerih je napravila mladina 
(>3.000, naše žene pa 12.000. Delo 
skoraj na vseli gradiliščih poteka v 
brigadnem sistemu. Skoraj povsod 
so uvideli nujnost formiranja front
nih brigad im ,k temu iudii resno pri
stopili. Na vseh gradiliščih je bil< 
do sedaj prevoženega 9.083 m* ma 
teriala, ižkopanih 6.878 m* temeljev 
in zabetoniranih 1801 m*, sezidanega 
9.315 m3 zidu, 1508 m3 stropne kon
strukcije, 2157 m* krovne konstrnik 
cije, pokrite 3.191 m2 strehe, ome
tanih 6.254 m2 zidov in napravljenih

mnogo mizarskih del. Iz lokalnih vi
rov so gradilišča pripravila nad 
6670 m5 kamenja, 2.832 m3 peska in 
1.135 m3 gramoza, nad 500.000 ko
madov zidne opeke, od katere je 
mladina napravila preko 200.000 ko
madov. Iz lokalnih virov so pripra
vili tudi 381 m3 lesa in 3.411 q apna-

Gotovo je, da so med 33 gradilišči 
taka, ki so se pokazala bolj požrtvo
valna kot druga. Naj omenimo Ri- 
henberg, ki je do sedaj opravil >4.700 
prostovoljnih delovnih ur, mala vasi
ca Preserje 7.114 nr, Dol-Predmeja 
28.407 Medana 30-840, IIum-Njivice 
23.000, Otlica 12.500, Gradišče 12.820, 
Višnjeviik 8.580, Iokve 7-285, Kosta
njevica cca 5.926. Vrtojba 7.897, 
Šempas 27.067, Osek 7.355, Črniče 
4-233, Donuberg 5.562, Prvačina 
17.000 in Vipava 15.791 ur, medtem 
ko so Renče, ena izmeti naj večjih 
vasi v okraju opravile 6amo 400 ur.

Vsi doseženi uspehi na gradiliščih 
zadružnih domov nam dokazujejo, da 
je naše ljudstvo pravilno pristopilo 
k gradnji socializma na naših vaseh 
kljub vsem oviram in poizkusom 
raznih domačih i;n tujih sovražnikov, 
ki skušajo razbiti enotnost in bralstvo 
našega delovnega ljudstva.

Teden gojitve nn vartva gozdov te 
naini. Uspehi tega tedna so na 

področjih nekaterih KLO-jev kar za
dovoljitvi, v drugih pa se je pokazalo. 
da gozdarski sveti in referenti nisi 
pokazali nikake aktivnosti. Kru ev>. 
LO Col in Podkraj, na katerih pouro"
.iiti ie največ privatnih gozdov v na
šem okraju, kjer se celokupno prebi
valstvo preživlja skoraj 100% z de- 
iom v gozdovih, niso pokazali zani
manja, da bi izvršili pogozdovanje, iz
polnili ali podsejali zanemarjene go
zdove. Oba KLO-ja imata na svojem 
področju velike površine goljav in de- 
vastiziranih gozdov, kateri se bodo 
morali v bodočnosti zboljšati, da se 
bo lahko tudi iz teh črpal les za naše 
rudnike, tovarne in gradilišča.

Mnogi KLO-ji so izpolnili plan, če
prav nimajo skoro nič gozdov. Izpol
nili so ga zato, ker SO tamkajšnji go
zdarski sveti in referenti pokazali, da 

zavedajo svoje dolžnosti do skup
nosti, ker se zavedajo, da s pogozdo
vanjem goratih predelov našega okra- 

izboljšajo tudi življenjske pogoje 
tamkajšnjemu prebivalstvu.

V Šempasu so prejeli republiško prehodno 
zastavico

V Šumpasp so pričeli z gradnjo za 
družnega domu že meseca maja, u 
gradbišče je ostalo na mrtvi točki 
vse do meseca avgusta. Tedaj ]xi so 
se Šempasci zbudili, se resno lotili 
gradnje in napovedali tekmovanje še 
drugim gradiliščem, čeprav so imeli 
na razpolago samo dva stara zidarja. 
Delali so požrtvovalno in premago
vali vse ovire. Doseženi uspehi so 
jim dajali še večjo voljo do dela in 
z veseljem lahko ugotavljajo, da so 
se skoraj vsi vaščani vključili v bri- 
gadni sistem dela na gradilišča za
družnega domu, k* ga danes že1 po
krivajo.

Šempasci so do sedaj napravili pri 
gradnji svojega zadružnega doma 
27.067 delovnih ur. V tem času so 
prevozili 774 m’ materiala, izkopal' 
327 m’ temeljev in jih zabetonirali 
324 m3, sezidali 551 m3 zidu, iz lokal
nih virov so pripravili 6H2 m3 kuine 

' innjo, 184 m3 peska 
Vse potreben les 
Trnovskem gozdu

150 m3 gramoza 
si pripravili \

Na gradilišču se je posebno izkazal 
učitelj Dovgan Milan, ki ves svoj 
prosti čas prebije tam. tako du ima 
to gradilišče tudi najbolje urejeno 
evidenco. Polivale vreden je tudi 
predsednik KLO-ja- ki se nadvse pri
zadeva, da bi gradnja čim bolje po 
tekala. Seveda pa je treba pohvaliti 
nasplošno vse graditelje, ki delajo 
zavestjo, du delajo zase.

Za vse svoje požrtvovalno delo jo 
Republiška uprava za gradnjo 
družnih domov podelila Šempascen 
dne 11. novembra republiško prehod
no zastavico, ki jih bo še bolj spod
bujala k delu, da bo njihov zadružni 
dom čimprej dograjen.

Zadružni dom v Šempasu, ki 
. radi na površini 12tX)m2 bo eden 
naj večjih v našem okraju in bo luh 
ko ponos vsem zavednim Šempusecm 
Bodočim pokole njem bo pričal, kaki 
o se zavestno vključili v sociulizici 

■n svoje vasi. Metod

Cetpteeme prot* *u<*evku on

Ob zaključku
»Tedna gojitve in varstva gozdov"

mam

Vsctn naj- bo za vzgled KLO Kanal, 
ki je ob sodelovanju vseh množičnih 
organizacij z okrajnim logarjem Pod-

šček Antonom izvršil čiščenje in 
sus nje na 3.34 ha gozdne površine.
" u dobili delavci tudi drva za zimo, 
tako da je bilo s to akcijo rešeno tudi 
vprašanje preskrbe z drvmi, ki je pre
cej pereče v našem okraju. Izvršeno 
čiščenje in redčenje ie zelo koristno 
vzgojno gozdno defo, katero bi mo
rala naša ljudska oblast izvršiti s pla
čanim delom. Sedaj pa se bo ta denar 
lahko investiral drugam. Kanalci so 
poleg čiščenja in redčenja izvršiti tudi 
pogozdovanje s sadikami smreke in 
ameriškega jesena. V okviru tc akcije 
so napravili preko 3500 prostovoljnih 
delovnih ur.

Ob priliki tedna gojitve in varstva 
gozdov se je pokazalo, da tudi ne
kateri krajevni OF odbori niso pravil
no razumeli pomen pogozdovanja. Na
loge OF odborov v tem tednu so bile, 
da iz gospodarskega in političnega vi
dika prikažejo prebivalstvu važnost 
pogozdovanja kraških goljav in ob
nove deva.stuširanih gozdov za naše 
bodoče plansko gospodarstvo. Zave
dati bi se morali, da so ravno lesni 
sortimenbi važen izvozen artikel, za 
katerega dobi naša država potrebne 
devize za plačevanje v inozemstvu na
bavljenih strojev za elektrifikacijo in 
industrijalizac&jo naše države. Les bo 
v našem planskem gospodarstvu igral 
vedno večjo vlogo. V lesnih kombi
natih, kateri se sedaj gradijo širom 
Jugoslavije, se bo predelava! v kon
čne Izdelke (lesno volno, svilo itd.). 
Čim več bo novih tovarn, tein več se 
bo potrebovalo lesa za tehnično pre
delavo.

Zato je tudi nujno, da se na področ
ju Krasa pospeši obnovo gozdov. Po
leg tega bodo imeli gozdovi na isu 
brambend značaj za kraško poo.očje 
samo, ker bodo varovali poljedelsko 
zemljo pred suhimi vetrovi in razna
šanjem rodovitne zemlje na druga 
področja.

Kraševci se morajo zavedati, da je 
pogozdovanje tudi interes njih samih, 
zato naj sodelujejo vsi, da se bo čiin- 
prej spremenilo lice kraškega področja.

Kenk

O filmskih krožkih

o
25.

Nuša zdravstvena siuzba ureja v 
sistematično protituberikiulozno borim 
novo in važno preprečevalno sred

stvo — cepljenje piop tuberkulozi 
BCG (beseže). Izšla je že uredba 
obveznem cepljenju mladine do 
leta.

Naša ljudsko oblast skrbi na sploš
no za zdravje naroda, ker le zdrav 
narod je lahko močan in sposoben 
izpolnjevati petletni plan, na podla
gi katerega bomo priši, v boljše živ
ljenje, v socializem.

To cepljenje sta uvedli fšovjehkn 
zveza in Amerika že pred^Ieti rn se 
je pokazalo zelo uspešno. Da bomo 
tudi pri nas želi zadovoljive uspe
he, naj se k temu cepljenju vsa mla
dina t<)0°/o prijavlja. Obračamo , se 
predvsem na matere, da svojeotro
ke ob določenem času privedejo na

Mnogo dobrih, umetniško in idej
no na visoki višini predvajanih fil
mov je šlo mimo nas, dočim pa so 
bili včasih brezidejni filmi dobro 
obiskani. Vemo, da ie dober, sodo
ben film močno orožje za izobraz
bo in ideološko prevzgojo naših de
lovnih množic dočim pa je film, ki 
je brezidejen in na umetniški nizki 
stopnji, škodljiv, zavira revolucio
narnost delpvnih množic pri gradnji 
socializma. Dobri sodobni umetni
ški fdmi vzgajajo naše pionirje in 
mladince, žene in matere, delavce, 
kmete in intelektualce v aktivne 
učence v šoli in v gospodarstvu, v 
borce za boljši hektarski donos, v 
udarnike !n novatorje, v nove jugo* 
slovanske socialistične patriote- Za- 
adi tega moramo biti pri tem, no

vem načinu ljudsko-prosvetnega iz
življanja aktivnejši, ustanavljati mo
ramo filmske krožke, ki dvigajo 
filmske kadre (režiserje, opc aterje, 
pralce itd 1 zn naš slovenski, iugo- 
slovaiy»k film. s pravilno agitacijo 
zaintercsuje'0 delovno ljudstvo za 
sodobne in visoko idejne filme, or
ganizirati množične obiske filmov

pregled k cepljenju. Ovreči se mora 
tistfa stara mkeluo-t. da cepivo otro
ku škoduje, kajti cepljenje le juči 
(xI|x>rnoet mladine proti tuberkulozi.

Cepili se bodo le on, mladinci, ki 
so zdravi, še ne okuženi od bacilov 
jetike, medtem ko se bo za one, pr) 
Katerih je že sum bolezni, poskrbelo 
za pravočasno zdravljenje.

Točen datum cepljenja in vsa po
trebna navodila bodo pravočasno pre
jeli vei Krajevni ljudski odbori.

J. D.

,z šol, tovarn, podjetij, prav poseb
no pa iz zakotnih vasi, ki nimajo 
elektrike, in sicer na ta način, da za 
take predvajajo film v bližnj, elek
trificirani vasi. Filmski krožki mo
rajo vzgajati ljudi, ki si bodo kri
tično osvajali film in ga idejno ter 
kvalitetno pravilno ocenili. Včasih 
sc igrajo tudi težje razumljivi filmi. 
Pred predvajanjem takih filmov so 
nujno potrebna predavanja, ki kratko 
orišejo vsebinsko in idejno plat fil
ma. Filmski krožki imajo tudi svoj 
sten-čas, na katerem je kritičen pre
gled predvajanih Hlmov. populariza
cija dobrih, sodobnih filmov itd.

7.a čim uspešnejše delo ie potre
ben temu krožku tedenski strokov
ni in politični študij, za kar pa mo
ri jo jmti primerno knjižnico, katero 
dopolnjujejo z izrezki člankov napi
sanih kritik iz centralnih časopisov. 
Seveda morajo biti upravniki kino- 
podjetij in kinooperaterji opora teh 
krožkov. Dajati trn morajo vso mo
ralno pomoč in vse možnosti za 
uspešni razvoj filmskih krožkov.

Tiidj v našem okraju je v teku 
ustanovitev filmskih kroškov. V 
Šempetru, Ajdovščini, Solkanu. Vi
pavi in Anhovem, tako da bomo tudi 
na tem področju ljudsko prosvetne
ga dela dal; vse sile od sebe za 
uspešnejši kulturni dvig in ideolo
ško prevzgojo našega zavednega 
ljudstva NIKO

Ko čitaš naš list »Novo Go
rico«, pomisli tudi na to, ali si že 
poravnal naročnino. Bodi pri pla
čevanju reden, ker s lem boš 
omogočil tedensko izhajanje lista
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Z onstran meje
V Gropadi so odkrili spomenik padlim borcem
V nedeljo,J7. novembra so Gropajci 

odkrili spomenik padlimi domač i- 
noan-h ero jem iz narodno osvobo
dilne borbe. Za ta slovesen dan so 
se dolgo pripravljali in nobena žrtev 
jim ni bila prevelika, samo da bi 
postavili čim dostojnejši spomenik 
tistim, ki so dali svoje življenje za 
našo pravično stvar.

Že od leta 1942 dalje so se vsi 
Gropajci, moški in ženske, aktivno 
udeleževali osvobodilne borbe in so
delovali z Jugoslovansko armado, 
predvsem s VII. in pozneje z IX. 
korpusom, ki sta operirala v njih 
Okolici in pozneje v Trstu. Že de
cembra 1942 so fašisti zaprli 9 va
ščanov, ki so morali sedeti v za
porih do končnega poloma fašizma. 
Pod najtežjimi pogoji so Gropajci 
oskrbovati ter jili pozneje poslali 
preko Orleka v zaledje okrog 90 ra
njencev in bolnikov. Oskrbeli so jih 
z obleko in hrano, čeprav še zase 
niso imeli dovolj.

Takrat se je med Gropajci in ju
goslovanskimi vojaki ter partizani 
skovalo trdno prijateljstvo, ki je 
ostalo vedno neomajno in zvesto in 
ga ne IkkIo uničili ali zrahljali no
beni politični demagogi, posebno pa 
taki ne, ki eno govorijo, drugo pa 
delajo in bi si z lažjo in obrekova
njem radii utrli pot med ljudstvo. 
Gropajci vedo, da tiste junake, ki se 
sedaj širokoustiijo, v času borbe ni 
bilo nikjer.

Vas, kj šteje komaj 8G družin, je 
dala tedaj 40 borcev-partizanov in 
55 drugih ljudi je delalo na terenu. 
Med^ temi je balo tudi mnogo deklet 
in žena, ki so se pokazale ravno

tako pogumne in odločne, kakor 
njihovi možje in bratje. Tako je bila 
Gropada vsa leta borbe nekakšno 
kurirsko središče, kjer so se shajali 
in srečavali kurirji in kurirke, ki so 
držaLi zveze med Trstom in' posa
meznimi edimlcami po Krasu.

Nemci in fašisti so se tudi po
zneje večkrat znesli nad vaščani in 
jih mnogo odpeljali v nemška tabo
rišča, od koder se jih mnogo ni več 
vrnilo. Tako imajo na spomeniku, 
ki so ga odkrili, poleg imen 7 padlih 
partizanov še tri, ki so umrli v 
Dachauu in Auschvvitzu, ter 5 po
grešanih.

Omenimo naj še, da so ravno gro- 
pajski aktivisti s svojim poznava- 
nejm terena pripomogli, da je lahko 
Jugoslovanska vojska presenetila 
N^mce in fašiste ter pred njimi za
sedla bunkerje nad Trstom in tako 
odločilo usodo mesla.

Za postavitev spomenika je delala 
vsa vas in ko so bili zaposleni pri 
javnih delih, so se odrekli zaslužku 
v korist^ spomeniku: »Da ne bodo 
rekli naši fantje partizani, da smo 
pozabili nanje.«

Gropajci so hvaležni padlim bor
cem, ki so s svojo žrtvijo pripo
mogli, da je prišla svoboda tik do 
praga Gropade. Obljubljajo jim, da 
bodo nadaljevali borbo zato, da pri
de tudi k njim tista kultura in so
cialna svoboda, ki jo je že deležna 
večina slovenskega naroda. Od Slo
vencev v svobodni novi Jugoslaviji 
jih nobena umetna meja ne bo mo
gla ločiti in preprečiti, da bi ne šli 
tudi oni z njimi na pot boljše bo
dočnosti.

FIZKULTURA
Fizkulturna skupščina v Šempetru je nakazala 

nove smernice dela naših fizkulturnikov
. Zastopniki fizkulturnih društev go- 

riškega okraja so imeli v nedeljo dne 
7. nov. redno skupščino, na kateri je 
J>.l prisoten tudi podpredsednik fiz- 
kulturne zveze Slovenije tov. Lubej. 
Referat tovariša Lubeja je vzbudil in 
utrdil v vseh navzočih ljubezen, po
trebo in nujnost fizkultumega izživ
ljanja našega delovnega ljudstva, ki 
je z zmago ljudske revolucije in nas 
daljnimi uspehi v gradnji socializma 
pod vodltvom KPJ ustvarilo vse po
goje za množično, vsestransko izživ
ljanje tudi na tem, prav tako važ
nem, f.zkulturnem področju. Naša 
domovina potrebuje fizično zdrave 
4t umsko razvite ljjudi, ki bodo spo« 
sobni izvrševati vsa dela, ki se jim 
stavljajo pri gradnji socializma v na
ši državi. V referatu tov. sekretarja 
okrajne fizkuHume zveze Orel Mar-

Gorica s Proletarec
V nedejo 7. novembra je bila na igri

šču v Šempetru odigrana prvenstvena 
tokma II. slovenske Kge med domačini 
moštvom in Proletarcem iz Zagorja, ki 
se je končala z visoteo zmago Gorice 5:1.

Kor je padal dež, je bil teren za igro 
precej težak, kar pa ni oviralo napada 
Gorice, Soi je z vso vnemo napadal na 
vralta Proletarca, že v petii minuti igre 
je moštvo Gorice z lepim strelom Orla 
prešlo v vodstvo. Kmalu nato Korpar še 
dvakrat potrese mrežo gostov in kasneje 
Kioglot z lepim sjtrclom zviša rezultat v 
korist Gorice, šele v 30- minuti je go
stom uspelo izkoristiti priliko, da so na
praviti »voj edini gol.

V drugem polčasu je Gorca takoj pre
šla v napad In je vratar gostov imel 
precej dela, da je branil zelo nevarne 
žoge. Toda dober strel Mučioa kljub te
mu ni mogel uhramiti in jc v 13. minuti 
padel že poti gol. Tudi kasneje jc bila 
Gorica v napadu, videti pa jc bilo, da 
jc napad popustil, ker ni znal izkoristiti 
lepih prilik za gol.

Moštvo Proletarca je igralo požrtvo
valno do konca igre. Vsekakor pa je bil

jana je bilo objektivno kritično pri
kazano delo, uspehi in napaike pri do. 
sedanjem_ delu ter nakazane smerni
ce bodočega dela, t. j. ustanovitev 
telovadnih, športnih planinskih dru= 
štev in strelske zveze, kar bo od nas 
zahtevalo mnogo napornega, sistema
tičnega dela, pri čemer pa bo nudi
la naša ljudska oblast, kakor tudi 
vse množične ter politične organiza
cije vso moralno in materialno po
moč.

Po obeh referatih in diskusiji so 
sledile volitve novega odbora okraj
nega telovadnega odbora Gorica.

Fizkulturna skupščina je enodušno 
izvolila nov odbor, ki bo napel vse 
sile, da bo fizkulturno življenje pro
drlo v vsako še tako zakotno vas, 
tovarno in podjetje. NIKO

(Zagorje) 5:1 (4:1)
Izmed njih najboljši vratar, ki je rešil 
svoje moštvo še večjega poraza.

Moštvo Gorice je jgralo dobro in je 
bilo celo tdkmo v premoči, kar nam 
priča visok rezultat. Najboljši so bili 
Koglot, Kolavčič in Korpar, da ne ome
nimo tudi obrambe.

Sodnik je pred 500 gledalci tdkmo so
dil zadovoljivo. Z. F.

Rezultat tekme 
Ajdovščina-Vipava : 

Gorica 0:0 *
Razporedi tekem 

za nedeljo 14. novembra
Na igrišču v Ajdovščini ob H Ajdov

ščina -Vipava : Volga.
Lestvica prvenstva

1- Volga 5 4 1 0 20:6 9
2. Gorica 6 3 2 1 23:5 8
3. Ajdov-Vipava 5 3 2 0 8:1 8
4. Tolmin 0 3 1 2 18:15 7
5. Sežana 6 2 2 2 26:17 6
6. Divača G 1 0 5 6:30 2
7- Miličnik 6 0 0 G 4:37 0

Opozorilo vpisnikom 
ljudskega posojila

Opozarjamo vse vpisnike ljudske
ga posojila, da točno vplačujejo obro
ke, s katerimi so se obvezali odpla
čati vpisano posojilo, odnosno da ta
koj vplačajo eventuelno zamujene 
obroke ker sicer ne bodo mogli dobiti 
obveznic in s tem izgubijo tudi pra
vico do žrebanja eventuelnih dobit
kov.

Lstotako pozivamo vsa podjetja, 
ustanove in urade, dti redno pobirajo 
obroke od svojih delav<;ev, uslužben- 
cev in nameščencev ter jih odvajajo 
pristojni banki.

Posojila, ki sc vplačujejo v obro
kih, morajo biti v celoti vplačana do 
10. XII. 1948.

Okrajna komisija za vpis 
ljudskega posojila 
pri OLO Gorica

Razpored popisovanja
obvoznic 3 % posojila Narodne 
osvoboditve, 5 °/» posojila svotvode 
In začasnih potrdil

Obveznice in začasna potrdila se 
bodo registrirale in sicer: 
od 15. XI do 20. XI. v Solkanu

na sedežu OLO
» 22. XI. » 23. XI. v Kostanjevici 

(Kras) na sedežu KI.O 
» 22. XI. » 27. XL v Ajdovščini na 

Narodni banki.
Vsi oni, ki iz kakršnih koli vzro

kov niso papirje registrirali v času 
od 8. novembra do 13. novembra na 
sedežih Dobrovo, Kanal. Čopovan, 
naj to store v zgornjem času in se
dežih.
Okrajna komisija za registracijo 

obveznic pri 01.0 Dorica

Ljudska tehnika v goriškem okraju
Po dolgih 25 letih italijanskega 

fašizma in pozneje anglo.ameriškega 
imperializma se je končno tudi v go
riškem okraju začela razvijati Ljud« 
ska tehnika. Ustanovil se je okrajni 
odbor Ljudske tehnike, ki ima pred 
seboj ogromne naloge. Prenašati 
mora tehinčna znanja med vse mno
žične organizacije, zlasti pa med 
mladino in člane sindikata.

V našem okraju je najbolj razvit 
avtomobilizem in motociklizem, kot 
tudi letalstvo, ki zbira okrog sebe 
mladino, hrepenečo po letenju.

Naloga okrajnega odfora LT je, da 
pomaga večjemu razvoju Avlomoto- 
društva Nova Gorica in letalski gru- 
Pi »Soča« Solkan. V glavnem pa je 
naloga tega odbora, da ustanavlja 
klube in‘ društva Ljudske tehnike, ki 
bodo v svojih krožkih organizirali 
radioamaterje, fotoamaterje, ljubite
lje kemije, visoke in nizke gradnje, 
firvomehanike in strojne tehnike. Ti 
krožki bodo imeli nalogo, zbirati 
okrog sebe mladino, ki je željna 
znanja in usposabljati nove meha
nike, prepotrebne kadre naši socia
listični domovini. N. K.

Ustanovilo se je športno društvo v Šempetru
21. oktobra se je ob prisotnosti 50 liz- 

ku Kurnikov in zastopnikov množičnih 
organizacij vršil ustanovni občni zbor 
Športnega društva Nova Gorica v Šem
petru.

Govorniki so v svojili referatih prika
zali delovne uspehe FD Nova Gorica v 
svojem enoletnem obstoju. Pri tem pa 
so tudi ugotovili, da se je šempetrska 
mladina vse premalo zanimala za flizkul- 
tuno, da ni sodelovala pri velikih fizkul- 
turniih prireditvah FD Nove Gorice, da 
so bili v to društvo vpisani samo štirje 
mladinci iz Šempetra, kljub temu, da 
imajo vse možnosti in pogoje biti dobri 
fizkultumiki.

Na tem ustanovnem občnem zboru je 
bil podan tudi referat o II. kongresu 
FISAJ.a, nakar jc sledfita živahna disku
sija.

Po preeilanih pravilih o športnih 
društvih so izvolili v svoj novi odbor 
ŠD Nova Gorica sledeče: Klančič Janka 
za predsednika, Karla Vončina za se
kretarja, Besednjak Franca, Furlan Baj
ka, Mlekuž Andreja, M lijak Alojzija in 
Peric Antona za člane. Ker bo ŠD Nova 
Goniča gojilo osem raznih panog, so iz
vodili tudi najboljše fizkultnmiikc za na
čelnike posameznih panog.

Oh koncu so sklenili, da bodo taikoj 
pristopi ki k gradnji novega fizkulUimc- 
ga igrišča, ker sedanje bo služilo za 
park novi bolnici, ki bo v bivšem avia. 
tičamsikem zavodu »Magdalena«. Po izja
vi ing. • Bloudeka in njegovih sotrudnd- 
kov bo to novo igrišče v Šempetru eno 
najmodernejših.

Fizkultumiki ŠN Nova Gorica upajo, 
da jihn ne bodo športni simpatizerji stali 
ob strani nc samo ob priliki nogometnih

V POČASTITEV It. KONGRESA
KOMUNISTIČNE PARTIJE 

SLOVENIJE
OTVAR J A

S. G. P. »PRIMORJE« v AJDOVŠČINI

nove kovinske delavnice
V AJDOVŠČINI 

Vse sile za izvedbo petletke!
S. G. P. »Primorje« 

Ajdovščina

tekem, pač pa skupno z njimi prijeli za 
krampe in lopate in sc lotili gradnje ta
koj, ko bo Komite za ilzkulturo pri 
VLRS uredil zaradii zemljišča, kjer se 
bo gradilo novo športno igrišče- V. K.

OBVESTILO
V nedeljo dne 14. novembra 1948 ob 

14 se bo odigrala na igrališču v Šem
petru nogometna tekma za prvenstvo 
tl. Slov- Lige med ŠD Nova Gorica in 
FD Postojna.

V zgled naj nam bo!
Mnogo le v naših vrstah zavednih 

graditeljev socializma, ki na vsakem 
koraku dokazujejo svojo predanost 
naši domovini. Partiji In maršalu Titu.

V sindikalni podružnici Okrajnih 
cestarjev v Ajdovščini imamo požrt
vovalnega tovariša Likarja Alojza iz 
Otlice, ki lahko služi za zged mar« 
sikateremu drugemu delavcu. On 
mora z delom svojim rok vzdrževati 
sedemčlansko družion, a kljub (emu 
je našel še čas, da je napravil 229 
prostovoljnih delovnih ur pri grad
nji zadruženga doma na Otlici', ker 
se zaveda, da deta za skupnost in s 
tem gradi boljšo bodočnost tudi svo
jim otrokom.

Objava
REJIC JURIJ iz žapuž prt Ajdov

ščini štev. 49, proglaSa za neveljavno 
svojo osebno izkaznico Izdano od od
seka za Notranjo' upravo z® Vipav 
sko, člansko izkaznico OF in Enotnih 
sindikatov ter knjižico od koleaa št. 
7145 V.

SPORED;
Sobota, dne 13. XI. 1948 
Ob 15. uri akademija (er otvoritev 
kovinskih delavnic in razslave vseh 
podjetij vipavske doline.
Ob 20. uri prosta zabava s jjlesom 
v dvorani SAP-a.
Nedelja, dne 14. XI. 1948
Ves dam odprta razstava ob 20. uri 
v dvorani SAP-a igra »Volkodlaki«, 
igrajo Mami sindikalne podružnic" 
S. G. P. »Primorje«.
Ponedeljek, dne 15. XI. 1948 
Odprta razstava.

Uredništvo In npravat Solkan ni IX. Korpusa 186, leL št 1 In 7. Urejuje uredniški odbor. Tiska tiskarna Slov. porod, v Ljubljani. Izhaja vsak petek.


